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Projectleider Ytsen de Boer van Kornelis Caps & Closures (r) met 
Marco Dubbelman (l) van GotoGemba en Ernst-Joost van Holten van 
Ferlin Plastics Automation in de (nu) nog lege nieuwe fabriek. “Er 
zit veel tijd van vakmensen in werk dat heel gemakkelijk geautoma-
tiseerd kan worden.” (foto: HH)

“Vanaf 2007 zijn we bezig met de vraag wat we moeten 
doen als het heel erg goed gaat met het bedrijf en we 
ruimtegebrek krijgen. Daar zijn programma’s uitgeko-
men en een ervan was de vraag of we hier op dit ter-
rein in Steenwijk aan het werk zouden gaan of dat we 
ergens anders iets neer zouden zetten. We zijn tot de 
conclusie gekomen dat het goedkoper was hier te bou-
wen want er was nog veel ruimte beschikbaar. De 
vorm was niet zo handig trouwens want het perceel is 
langgerekt en als je naar de logistiek kijkt, is dat een 
uitdaging. Als je kan uitgaan van een green field, dan 
zou je wellicht liever kiezen voor rond of vierkant 
gebouw want dat is logistiek veel makkelijker. 
De jaren erna zijn we gaan kijken hoe we de fabriek 
dan zouden willen neerzetten en dat hebben we vooral 
gedaan met een club van mensen die ons ondersteun-
de vanuit het logistieke denken. Ik denk dat dit ons ver 
heeft gebracht omdat we steeds de mogelijkheid had-
den om te kijken of bepaalde concepten ook echt gin-
gen werken. Wat er vervolgens dwars tegenin ging, 
was natuurlijk de crisis van 2008 maar in 2014 kwam 
toch wel het moment dat de omzet dusdanig steeg dat 
we moeten gaan inzien dat het niet lang meer zo ver-
der kon en dat we moesten uitbreiden. Met dezelfde 
club zijn we de plannen toen weer gaan opstarten en 
hebben we ons afgevraagd of we bij dezelfde systema-
tiek moesten blijven of we dat we het toch anders 
moesten gaan doen omdat we immers al weer een 
paar jaar hadden bijgeleerd. In 2015 ging het met de 
omzet ineens zo hard dat we tot de conclusie kwamen 
dat we nieuwe machines moesten neerzetten maar 

Kornelis Caps & Closures bouwt een spiksplinternieuwe fabriek op zijn 
terrein in Steenwijk  omdat het bedrijf snel uit z’n jasje groeit. Deze 
gelegenheid is aangegrepen om ‘de vierde industriële revolutie’ in te 
voeren. Projectleider Ytsen de Boer van Kornelis blikt terug en vooruit:  
“Onze klanten besturen straks onze fabriek en onze leveranciers zonder dat 
ze het zelf in de gaten hebben.” TEKST EN FOTO: HENK HEUVELMAN

Klanten gaan nieuwe spuit-
gietbedrijf Kornelis besturen 
Kornelis Caps & Closures automatiseert verregaand maar wil geen mensen kwijt 

ONDERNEMEN SPUITGIETEN

006-009_KR0517_ART4P_4_KORNELIS.indd   6 09-05-17   12:08



7KUNSTSTOF & RUBBER #  5/2017 

ook dat we dan veel aan het oude gebouw moesten 
veranderen om die machines maar kwijt te kunnen. 
We kwamen steeds krapper te zitten. Ik ken een mooi 
plaatje van een vissenkom waar een vis helemaal klem 
in zit. Dat gevoel hadden wij. Ik zei toen dat we welis-
waar allemaal investeringen aan het doen waren maar 
dat al het geld straks weg zou zijn als we een nieuw 
gebouw gingen neerzetten. Dat was het begin om 
gewoon te starten en de vergunning aan te vragen. Het 
doel was twee projecten te gaan draaien: één project 
was de bouw, want je moet zorgen dat je een regenjas 
hebt en de en de tweede was de productie. Die moest 
worden verhuisd en weer opgestart.  En daarbij zaten 
we heel erg te denken aan automatiseren, in die zin 
dat we hebben gekeken naar allerlei arbeidsintensieve 
zaken die we weg zouden kunnen automatiseren. Je 
praat  over dozen die uit de machines komen en die 
handmatig gesloten moeten worden, stickers plakken, 
stapelen en wegbrengen… er zat best veel tijd van de 
mensen in. Eind 2015 werd duidelijk dat de projecten 
moesten gaan lopen want we hadden de vergunning 
binnen.”

Industrie 4.0
“In die periode las ik een artikel over Industrie 4.0. 
Vond ik interessant, dus ik ging mezelf er een beetje in 
verdiepen en zo kwam ik bij de smart factory uit.  Wat 
is dat nou eigenlijk? Als je het hebt over de vierde 
industriële revolutie na de intrede van de program-
meerbare besturingscomponenten, is dat je alle info-
stromen gaat samenvoegen en er gebruik van gaat 
maken. Dan voer je er nog eens een gesprek met de 
directie of dit of dat moet - of juist niet. Al zoekende 
kwam toen Marco Dubbelman van GotoGemba 
Management Consultancy voorbij, dat was gewoon 
toeval. Hij zei toen dat als ik toch met een nieuwe 
fabriek bezig was, wat ik dan allemaal kon gaan doen. 
Zo kwamen de dingen door toevalligheden bij elkaar 
en zo ontstond het derde project naast de bouw en het 
proces.”
 
Dataproject
“Dat derde project is het dataproject. Het idee was dat 
alle info die uit sensoren komt, te verzamelen. Dat je 
die onder beheer hebt en zo nodig ook kunt sturen. 
Dus in feite kwam het erop neer dat je bijvoorbeeld 
machines op afstand kunt uitzetten. Dat was de aftrap 
en we hebben besloten dat we dit moesten gaan doen 
- want het is gewoon de toekomt. Inmiddels zijn we 

weer twee jaar verder en staat de nieuwe fabriek er. 
En het wordt steeds helderder wat ik wil. Vergelijk het 
proces met de elektrische autonome Tesla. Ik denk dat 
de wereld straks alleen maar bestaat uit elektrische 
auto’s die informatie met elkaar delen. De auto weet 
straks ver van te voren dat het stoplicht op rood staat 
en dus past hij de snelheid vast aan. En op het 
moment dat er toch nog een aantal auto’s in de rij 
staat te wachten, weten die ook precies wanneer het 
stoplicht weer groen wordt en dan gaan ze allemaal 
tegelijk rijden. Niet zoals nu met het harmonica-effect 
van steeds een seconde vertraging ertussen, maar 
allemaal met de zelfde versnelling. Moet je dan eens 
kijken wat er logistiek op zo’n kruispunt gebeurt. Het 
gaat véél sneller, wel twee keer zo snel.  En zo gaat 
onze fabriek ook werken. Je kijkt straks naar een 
autonoom functionerende fabriek, vergelijkbaar met 
een autonoom rijdende auto.”  

Supply Chain Management kwadraat
“De machines praten allemaal met elkaar en je kunt 
daardoor een veel grotere output halen. In feite werkt 
Wehkamp net zo. De consument thuis kijkt of het pro-
duct beschikbaar is, hij bestelt en hij betaalt. De robot 
in het magazijn gaat het bestelde vervolgens pakken 
dus dat hele proces van bestellen en verpakken gaat 
vanzelf. Onze klanten hebben doppen of deksels nodig 
en op een gegeven moment gaan die een bepaalde 
kleur en diameter bestellen. Zij besturen dan onze 
fabriek en onze leveranciers zonder dat ze dat in de 
gaten hebben. Want uit de bestelling rolt een planning 
en van daaruit worden de machines ingeschoten. Dat 
is dus het grote idee. Het is supply chain management 

ONDERNEMEN SPUITGIETEN

Geen woorden maar daden 
Half januari presenteerden NRK, Plastics Europe Nederland en 
de ledenbedrijven het gezamenlijke  initiatief Rethink, de 
nieuwe kijk op kunststof en rubber.  Het doel van plan is ‘een 
beeld neer te zetten dat recht doet aan onze industrie en de 
producten’ en het moet tegenwicht bieden aan  de negatieve 
beeldvorming rondom kunststof en rubber, met name ontstaan 
vanuit het afval en de vervuiling. De branche denkt dit te 
kunnen bereiken door onder meer verantwoordelijkheid te 
nemen en respect te tonen voor andere inzichten en zich 
vervolgens als industrie en branche als één geheel te 
positioneren en  dezelfde boodschap uit te dragen. Men wil 
benadrukken dat kunststoff en juist onderdeel zijn van de 
oplossing voor een duurzame samenleving, men wil de 
maatschappelijke thema’s en discussies erkennen en 
constructief meewerken aan oplossingen en verbeteringen.  
Maar tot zover de theorie want in de komende uitgaven van 
Kunststof en Rubber  komen  bedrijven aan bod die op het 
gebied van duurzaamheid en circulariteit al 
vele stappen hebben gezet en daarom 
wellicht als voorbeeld kunnen dienen.  
Deze keer  Kornelis Caps & Closures in 
Steenwijk. 
  
www.rethinkplastics.nl

gebied van duurzaamheid en circulariteit al 

wellicht als voorbeeld kunnen dienen.  
Deze keer  Kornelis Caps & Closures in 

‘Wij willen niet met minder 
mensen gaan werken, wij willen 

met dezelfde hoeveelheid mensen 
twee of drie keer zo veel omzet 

maken’
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in het kwadraat. In onze optiek zijn dit de grote voorde-
len van de vierde industriële revolutie.”

Machine zet toevoer stop
“Als je een nieuw gebouw  neerzet dan hoort daar een 
infrastructuur bij. Er moet onder meer koelwater en 
elektriciteit in en er moet grondstof naar de machines. 
Wij hebben met Ferlin Plastics Automation dit hele 
grondstoffendeel afgeregeld. Overal zitten sensoren in 
en die meten van alles. Dat betekent dat we al die 
datastromen nu ook willen registreren. Maar wat moet 
je daar dan vervolgens precies mee doen? Wij dachten, 
laten we ze in ieder geval op een grote server zetten 
en kijken we wat we ermee kúnnen doen. We hebben 
erover gepraat en er zijn heel mooie ideeën uitgeko-
men. Ik noem een eenvoudig voorbeeld: als de grond-
stof naar een spuitgietmachine komt, legt die een 
lange weg af. De grondstof moet worden getranspor-
teerd, het moet worden gesmolten en uiteindelijk komt 
het in de matrijs. Wij maken hier verschillende kleuren 
op dezelfde machines dus je hebt vervuiling in kleur 
maar vaak ook in grondstof want voor de ene deksel 
gebruik je grondstof A en voor de andere gebruik je B. 
Wat is er nu mooier dan dat het systeem weet dat je 
over vierduizend doppen klaar bent met je order. En 
dat het systeem dus beslist dat er geen grondstof 
meer wordt toegevoerd want wat er nog in de pijplijn 
zit is genoeg voor die vierduizend doppen. Je kunt dit 
berekenen en empirisch op eigen data vaststellen, dus 
de machine weet dat. En als de toevoer stopt, blijft het 
systeem wel werken en geeft het aan de operator de 
melding dat-ie nog twintig minuten de tijd heeft om de 
grondstofslang aan te sluiten op een andere menger. 
In die tijd kan de operator zelf bepalen wanneer hij 
deze handeling gaat uitvoeren. Precies op het moment 
dat de machine het andere materiaal nodig heeft voor 
een zo mooi mogelijke overgang in de productie, jast-
ie de hele boel weer vol en op die manier kun je de uit-
val reduceren.” En dit gaat serieus ergens over, weet 
De Boer. “Het zet zoden aan de dijk. Elke keer als een 
operator iets vergeet, verlies je grondstof. En daarbij 
geeft het systeem verstoringen en de operator moet 
vervolgens heen en weer rennen omdat er steeds een 
alarm afgaat… dit kost allemaal tijd en vooral ook veel 
energie. 

Geen mensen weg
Het is belangrijk dat in de nieuwe hightech-fabriek de 
mensen gewoon hun werk kunnen blijven doen. En dat 
kan, want we gebruiken allemaal een telefoon dus 
internet, een zeer complexe technologie, terwijl we 
niks van die techniek weten. Zo moet onze fabriek 
draaien, het moet goed te doen zijn voor iedereen. Ik 
wil niet met minder mensen gaan werken, ik wil met 
dezelfde hoeveelheid mensen twee of drie keer zo veel 
omzet maken.” Marco Dubbelman van Gotogemba: 
“Wat je krijgt, is dat de mensen in de organisatie meer 
tijd besteden aan het product dat ze maken in plaats 
van aan allerlei logistieke of administratieve handelin-

‘Wat we moeten doen, 
is kennis en ervaring 

in systemen stoppen in 
plaats van in hoofden’

Smart Industrie? 

Smart Industrie is een term die vaak wordt gebruikt, 
wellicht wordt het verkozen tot Woord van het Jaar 
2017. Maar wat betekent het eigenlijk? De meningen 
verschillen: is smart industrie nou een verdere 
verdieping van de derde industriële revolutie die is 
gericht op automatisering? Of brengt het een extra 
dimensie en moeten we het beschouwen als industrie 
4.0 die is gericht op data? En betekent dit vervolgens 
dat we dan alleen nog maar it-ers als personeel 
kunnen gebruiken? Of kunnen we gewoon met ons 
huidige personeel aan het werk blijven?

Spuitgieter Kornelis Caps & Closures zocht naar een 
manier om zijn kwaliteit te verbeteren, de capaciteit 
te vergroten en tegelijkertijd het energieverbruik te 
verminderen. Men bouwt een compleet nieuwe 
fabriekshal van vierduizend vierkante meter waarbij 
het dak vol komt te liggen met zonnepanelen en de 
hydraulische spuitgietmachines gaan allemaal plaats 
maken voor elektrische exemplaren.
“Duurzaamheid is één van de belangrijkste 
uitgangspunten voor ons”, zegt projectleider Ytsen de 
Boer. “Het kan niet zo zijn dat  wij het 
productieproces zo ingewikkeld maken dat we hele 
bevolkingsgroepen moeten gaan uitsluiten, dat vind 
ik namelijk niet duurzaam.” Het is dan ook niet 
toevallig dat gebruiksvriendelijkheid hoog in het 
vaandel stond bij het gezamenlijk ontwikkelen van de 
data-toepassing in de nieuwe fabriekshal. Net zoals 
bij de introductie van elektrische auto’s het geval is, 
zijn er ook hier pioniers nodig die in het diepe 
springen en ideeën uitproberen. Er is ook niet één 
juiste oplossing, er zijn er meer.  
Wat de exacte invulling wordt van smart industrie is 
op dit moment niet bekend. Wat wel bekend is, is dat 
Kornelis in samenwerking met Ferlin Plastics 
Automation goed op weg denkt te zijn naar het 
behalen  van zijn de gestelde doelen. Kornelis heeft 
aan Marco Dubbelman van GotoGemba 
Management Consultancy gevraagd de stap naar de 
smart industrie te begeleiden.  Ferlin en GotoGemba 
noemen zich ambassadeurs van Smart Industry.
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Busbar en windmolen

“Door het busbar-systeem zijn we nu bijvoorbeeld in 
staat te bepalen hoeveel energie we per machine 
verbruiken. Vanuit de duurzaamheidgedachte kun je 
je afvragen hoeveel kilowattuur je nodig hebt per 
kilogram product en hoe je dat kan verminderen. Je 
begint sowieso met meten”, aldus projectleider Ytsen 
de Boer van Kornelis Caps & Closures. “Er is 
natuurlijk wel wat te halen in en spuitgietbedrijf 
want wij besteden heel veel geld aan elektriciteit, de 
nieuwe fabriek heeft een transformator van 2 
megawatt. Op het nieuwe dak hebben we 
vierduizend vierkante meter zonnepanelen gelegd, 
gewoon gedaan want je wordt in de praktijk steeds 
ingehaald door de realiteit. De energie vasthouden 
met een opslagmedium, dat wordt vervolgens weer 
een voornaam ding want bij zonnepanelen is dit 
natuurlijk essentieel. Een grote windmolen van 7,5 
megawatt zoals die bij Urk staat, die zouden wij graag 
willen annexeren. Dan kunnen nog een paar 
bedrijven hier uit de buurt ook stroom krijgen. Dat is 
een gedachte waar wij wel serieus mee spelen. We 
vinden het niet gek of zo.” (HH)

De bekabeling met busbar ligt onder de vloer (foto Tennekes) 

gen. Daardoor krijg je een beter product en wordt de 
organisatie steeds sterker.”  De Boer denkt terug aan 
zijn businessplan. “Daarin staat een illustratie van een 
menselijk hoofd met allemaal bliksemschichten eruit, 
de mens raakt in de stress. Wat we moeten doen, is 
kennis en ervaring in systemen drukken in plaats van 
in hoofden.” 
Dubbelman: “In elke stap van de productie heb je 
instellingen. Je moet een keuze maken voor een 
mengsel voor grondstoffen, je hebt instellingen voor 
het desbetreffende product, je hebt machine-instellin-
gen, noem maar op. Het is voor de vakman natuurlijk 
wel praktisch dat het ding al automatisch is ingesteld 
op het gemiddeld beste resultaat. Dan heb je altijd een 
goed begin en dan kan de vakman zijn skills gebruiken 
voor de fijne afstemming. Hij maakt van een 9 een 10.”

Open source-software
De meeste software om een verkooporder papierloos 
om te zetten naar machine-instructies en vanuit de 
machine weer terug tot aan de levering en de factuur 
bestaat al. Voor sommige toepassingen is zelfs open 
source-software beschikbaar, aldus Dubbelman. En 
die software is veelal gratis en van uitstekende kwali-
teit. Denk bijvoorbeeld aan Linux als tegenhanger van 
Microsoft Windows. “Als je een fabriek gaat automati-
seren, kun je langs twee routes lopen. Op de ene route 
werk je met standaard softwarepakketten die je confi-
gureert voor de fabriek, de andere route is het gebruik 
van basissoftware die nog geprogrammeerd moet 
worden. Beide hebben zo hun voor- en nadelen. Bij 
Kornelis Caps en Closures hebben we voor het laatste 
gekozen en nu is het aan elkaar knopen van de soft-
ware vooral de uitdaging : de koppeling van je adminis-
tratiesysteem aan het productiesysteem. Een van de 
moeilijkste punten is het om van bovenaf op al die sys-
temen te kijken en ze slim te linken. Dat overzicht heb-
ben en houden, dat vraagt de meeste energie. Maar je 
kunt de kosten van een project er behoorlijk mee 
drukken. Een van de dingen waar aan we samen wer-
ken, is het systeem van Ferlin van buitenaf te bedie-
nen.  Dit betekent bijvoorbeeld ook dat er op afstand 
fouten kunnen worden geconstateerd. Als het compu-
ternetwerk op een veilige manier is doorverbonden 
naar de leveranciers, ik benadruk op een veilige 
manier, want cyber security is echt een serieus punt, 
dan kunnen leveranciers toegang krijgen tot hun eigen 
equipment in de fabriek. Dan kunnen ze van afstand 
constateren wat er aan de hand is en meteen het juiste 
onderdeel meenemen om reparatie uit te voeren. Of 
soms het kan softwarematig. Dat scheelt veel tijd en 
veel geld.”

Stroomlijn
Ytsen de Boer denkt nog eens na over het grote plaat-
je. “De kern van het verhaal is dat de nieuwe hal logis-
tiek veel beter is en de infrastructuur veel beter is en 
dat we een datanetwerk neerleggen dat allemaal voor-
delen heeft. Iedere machine kun je voorzien van een 

datakabel en daar kun je van alles mee.  Als je data 
hebt, weet je wat de correlatie is tussen acties en 
resultaten. Uiteindelijk geeft een beter gestroomlijnde 
organisatie een hogere efficiency en dus een hogere 
output met meer omzet.” 
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